
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1884. Första Kammaren. N:o 3,

Tisdagen den 22 Januari.

Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m., och dess förhandlingar 
leddes af Herr vice Talmannan.

Friherrarne Hcimilton och von Krcemer samt Herrar Adlersparre, 
Rappe, Lagerstråle, Rosensvärd, Garleson, Carlheim-GyllensVöld, Carl 
Salomon, och Peterson, Gustaf, anmälde att de instält sig vid riks
dagen.

Upplästes två insända läkarebetyg af följande lydelse:
Att Öfverhofstallmästaren och Kommendören med St. K. af 

Kongl. W. O. in. m. Herr Ruclolf Tornerhjelm på grund af sjukdom 
är ur stånd att för närvarande bevista detta års riksmöte, varder 
härmed på aflagd embetsed intygadt.

Helsingborg den 13 Jan. 1884.
J. Hafström.

Att Ledamoten af Riksdagens Första Kammare Herr A. Peyron 
är af illamående hindrad att t. v. lemna sina rum, intygas.

Stockholm den 21 Jan. 1884.
Th. ScTiag er ström,

Med, D:r.

Företogs val af tio ledamöter i Konstitutions-Utskottet; och 
befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafvablifvit utsedde:

Herr Afzelius med 94 röster,
Friherre von Essen, R. J., „ 94 „

» Hierta „ 94 „
Herr von Ehrenheim „ 91 „

„ Burenstam „ 87 „
» Croneborg „ 87 „

Första Kammarens Prof. 1884. N:o 3. 1



N:o 3. 2 Tisdagen den 22 Januari.

Herr Hallenborg med 87 röster.
„ Reutersvärd 11 87 „
„ De Maré 11 69 „
„ Hammarhjelm 11 59 „

Företogs val af tolf ledamöter i Ståts-Utskottet; och befunnos 
efter valförrättningens slut dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Hontgomery-Cederhielm 
Friherre Palmstierna 
Grefve Sparre 
Friherre von Krsemer 
Grefve Beck-Friis 
Herr Lothigius 

„ Norden felt 
Friherre Tamm 
Grefve Lagerberg 
Herr Törnebladh 

„ Casparsson 
„ Widén

med 110
„ no 
» 108 
,, 107
„ 106 
» 105
„ 105
„ 104
„ 101 
,, 85
„ 76
, 70

röster,
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11

11

11

11

11

11

11

11

11

11

Företogs val af tio ledamöter i Bevillnings-Utskottet; och be
funnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Hammar med 11B röster.
„ Kockum 11 118 11
„ Bennich » 112 11
„ Fock M in 11
„ Widmark, C. O., It 106 11

Friherre Barnekow 11 105 M

Herr Dahl 11 105 11
„ Waarn, C. F., 11 88 11
„ Björnstjerna 11 82 11
„ Forssell, H. L., 11 79 11

Företogs val af åtta ledamöter i Banko-Utskottet; och be
funnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Hem Peyron 
„ Söderhjelm 

Grefve Hamilton, W. G., 
Herr Falk 

„ Hobson

med 109 röster,
))
V
V 
11

109
108
106
106

11

11

11

11
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Friherre Åkerhielm 
Herr Nisser 

„ OIssou, P.,

med 105 röster,
V

»
99
81

>>
TT

Företogs val af åtta ledamöter i Lag-Utskottet; och befunnos, 
efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvitutsedde:

Grefve Strömfelt 
Friherre Hamiiton, H. J., 
Herr Widmark, H. A., 

Bäckström 
,, Stråle, G. H.,
„ Samzelius 
„ Bergström 
„ Forssell, O. H.,

med 97 röster, 
» 96 „
t, 95 
„ 85
„ 85
„ 77
„ 68 

60

Företogs val af sex suppleanter i Konstitutions-Utskottet; och 
befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Richter med 86 röster,
Liljesköld T) 79
Wsern, L. M., j) 77
Pettersson, P., j j 62
von Post } j 60
Fosser TT 54

Företogs val af nio suppleanter i Stats-Utskottet; och befun
nos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Wallberg 99 72
„ Burman 68
,, Rappe ' TT 67

Grefve Wach tornister j 9 61
Herr Sederholm j) 60

„ Ljungqvist TT 60
„ Rääf j} 58
„ Koch TT 57

sedan ordningen mellan dem, som erhållit lika antal röster, blifvit 
genom lottning bestämd.
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Företogs val af sex suppleanter i Bevillnings-Utskottet; och 
befunnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Grefve Piper med 77 röster.
Herr Stjernspetz „ 75 „

„ Andersson, J., „ 73 ,,
„ Carlheim-Gyllensköld, A.T., „ 71 „
„ Fogelin „ 60 „
,, Nyström „ 47 „

Företogs val af fem suppleanter i Banko-Utskottet; och be
funnos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Ekenman med 46 röster,
Huldt, „ 44 99
von Plåten „ 42 99
Ros, A., „ 41 99
Biesert „ 29 99

Företogs val af fem suppleanter i Lag-Utskottet; och befun
nos, efter valförrättningens slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Larsson med 47 röster,
,, Lindahl ,, 43 „
„ Hasselrot „ 43 „
„ Fröberg „ 34 „
,, Carlheim-Gyllensköld, C. S., ,, 23 ,,

sedan ordningen mellan dem, som erhållit lika antal röster, blifvit 
genom lottning bestämd.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:

Herr Dahl
„ Wcern, Leonard 
,, Bos, Axel,
,, Fosser

under
99
99
99

10 dagar från denna dag,
21 „ „ den 25 i denna månad,
oi 97"-1- 1) >) 99 9 9 99 9 ’
21 ,, „ „ 1 nästk. Februari.

Justerades fem protokollsutdrag för detta sammanträde; hvar
efter Kammaren åtskildes kl. j5 e. m.

In fidem
A. von Krusenstjernå-
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Torsdagen den 24 Januari.

Kammaren sammanträdde bl. 11 f. m., och dess förhandlingar 
leddes af Herr vice Talmannen.

-Justerades protokollen för den 16 och 17 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes Riksdagens kanslideputerades memo
rial N:o 1, angående antagande af tjensteman i Riksdagens kansli.

Tillkännagafs att, under förutsättning åt Kammarens godkän- 
nande, kanslitjenstemän och vaktbetjente hos Kammaren anstälts 
till lika antal som vid senaste riksdag, nemligen:

Förste notarier: vice Häradshöfdingen A. L. van der Hagen 
och Amanuensen i Kong!. Civildepartementet Friherre A. Alströmer; 
Notarier: vice Häradshöfdingarne H. Biörklund, E. Löwenhielnp 
C. von Schulzenheim, O. Salmonson och J. Hammarberg e o 
Amanuensen i Kongl. Biblioteket G. F. Thollander, t. f. Kanslisten 
i Kongl. Kommerskollegium G. E. von der Burg, e. o. Hofrätts- 
notaiien^ C. F. Holmqvist, t. f. Assistenten i Kong]. Justeringssty- 
relsen K. M. Lindeberg och Kammarjunkaren F. A. G. Berenereutz; 
Förste Jeanslist: vice Häradshöfdingen H. W. Hedenstierna; Registra
tor: vice Häradshöfdingen A. T. Hagman; Kanslister: Kammarher
ren B. Fock, e. o. Kammarskrifvaren i Kongl. Flottan W. Geete 
vice Häradshöfdingen G. W. Hörstadius, Amanuensen i Kongl! 
Landtförsvarsdepartementet Friherre 0. T. Hermelin, e. o. tjenste- 
mannen i Kongl. Telegrafstyrelsen T. E. Engelhaj och e. o. Ama
nuensen i Kongl. Fångvårdsstyrelsen M. Forlön; Vaktmästare: E. 
Ehrnström, F. W. Malmberg, C. J. Sjöstedt, A. Wahlqvist, C. 
Kmdstrand, E. Pira, G. A. Söderqvist och 0. A. Pettersson.

Herr Statsrådet von Krusenstjernå aflemnade Kongl. Maj:ts 
nedannämnda nådiga propositioner till Riksdagen:

Lo med förslag till lag angående tillsyn å förmyndares för
valtning af omyndigs egendom;
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2:o med förslag till förordning angående rätt till betalning i 
visst fall för borgade varor;

3:o med förslag till förordning angående kungörande af tiden 
för allmänna tingssammanträden i vissa domsagor samt för afsit
tande af ting;

4:o med förslag till förordning angående förändrad lydelse af 
3, 58, 69, 88 och 89 §§ i Kongl. Maj:ts förnyade nådiga stadga om 
skiftesverket i riket den 9 November 1866;

5:o med förslag till förordning angående förändrade bestäm
melser om prestexamen;

6:o med förslag till förordning angående prestmöte;
7:o med förslag till förnyad grufvestadga;
8:o angående beviljande af vissa förmåner för enskilda jern- 

vägsanläggningar;
9:o angående virkesunderstöd för anläggning af jernväg från 

Luleå till norska gränsen;
10:o angående försäljning af kronolägenheten Låstads qvarn

stensbrott i Bergs socken och Yadsbo härad af Skaraborgs län;
ll:o angående försäljning af indragna militiebostället Tureholm 

eller Haapakylä N:o 13 i Norrbottens län;
12:o angående anstånd med utkräfvande af kronans rätt till 

danaarf efter gästgifvaren O. Grönberg; samt
13:o angående nedsättning i tullen å kaffe;
äfvensom Kongl. Maj:ts nådiga skrivelser till Riksdagen:
l:o i anledning af två vid sistförflutna riksdag beslutade lag

förändringar; och
2:o om förordnande af en stadsrådsledamot att utöfva den be

fattning med riksdagsärenden, som enligt § 46 af Riksdagsordnin
gen tillkommer en ledamot af Statsrådet.

Herr vice Talmannen mottog dessa handlingar med förklarande 
att de Kongl. propositionerna skulle af Kammaren i grundlagsenlig 
ordning behandlas.

Torsdagen den 24 Januari.

Föredrogs och hänvisades till Lag-Utskottet Justitieombudsman
nens vid innevarande riksdag afgifna embetsberättelse.

Herr Bergström erhöll ordet och yttrade:
Det har redan vid böljan af riksdagen visat sig, att antalet 

ledamöter i Lag-Utskottet från denna Kammare icke kan blifva full
taligt med mindre än att ytterligare tre suppleanter härifrån utses.
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Jag skall nu icke inlåta mig på en närmare redogörelse för anled
ningarna dertill, men visst är att, efter hvad jag tillsamman^ med 
öfrige ledamöterne i Utskottet från Första Kammaren beräknat, 
skall en brist uppstå, om icke val af ytterligare tre suppleanter 
företoges. — Jag vågar hemställa, det Kammaren måtte välja yt
terligare tre suppleanter i Lag-Utskottet.

Denna hemställan bifölls; hvarefter Kammaren, på framställ
ning af Herr vice Talmannen beslöt att vid början af morgon
dagens sammanträde välja ifrågavarande tre suppleanter i Lag
utskottet.

Föredrogos och bordlädes de vid detta sammanträde aflemnade 
Kongl. propositionerna äfvensom Kongl. Maj:ts nådiga skrifvelse 
till Riksdagen i anledning af två vid sistförfluten riksdag beslutade 
lagförändringar.

Föredrogs och lades till handlingarna Kongl. Majds nådiga 
skrifvelse till Riksdagen om förordnande af eu statsrådsledamot 
att utöfva den befattning med riksdagsärenden, som enligt § 46 
af Riksdagsordningen tillkommer en ledamot af Statsrådet; och 
skulle underrättelse om denna skrifvelses innehåll genom utdrag 
af protokollet meddelas vederbörande Utskott samt de ledamöter, 
som hafva inseende öfver Riksdagens kansli.

Föredrogs Kongl. Maj:ts den 18 innevarande månad bordlagda 
proposition till Riksdagen angående statsverkets tillstånd och behof.

Herr Mankell: Då jag under sistförflutoe riksdag vid remiss
debatten hade tillfälle att yttra mig angående statsreglerings- 
propositionen, beklagade jag att, trots statsverkets dåvarande goda 
tillgångar, ingen nedsättning kunde beredas i förbrukningsskatterna, 
hvilka, om man tager skatteförmågan i betraktande, så hårdt trycka 
på de obemedlade folkklasserna. Men jag erkände tillika, att i 
anseende till de stora utgifter, som då ansågos förestå till försvars
verkets förstärkande och till ersättning för afskrifna jordskatter, 
var vid den saken för tillfället intet att göra, hvadan man måste 
foga sig efter det oundvikliga. Jag försökte derföre blott att i 
min ringa mån förekomma någon tillökning i nämnda förbruknings- 
skatter derigenom, att jag väckte eu motion om bränvinstillverk- 
ningsafgiftens bibehållande vid sitt dåvarande belopp, i stället för 
den ifrågasatta förhöjningen. Ehuru så betydliga utgifter då före- 
stodo, ansåg man sig likväl hafva tillfälle och råd att göra den 
nedsättning i skattebördan, som låg i några personliga skatters 
upphäfvande.

Statsregle-
ringsproposi-

tionen,
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Statsregle-
ringsproposi-

tionen.
(Forts.)

Hurudant är förhållandet nu? Statsinkomsterna hafva till
strömmat rikligare än någonsin förr och än någon kunde vänta. 
Inga nya större utgifter förestå annat än dem man sjelf, må hända 
på något bonstladt sätt, försökt bereda sig. Och likväl förekommer 
vid denna riksdag ingen större skattenedsättning än den, som lig
ger i kaffetullens sänkande, samt möjligen den lilla nedsättning, 
som kan anses ligga i brefportots förminskande, äfvensom en sänk
ning af fyr- och båkafgiften.

Det förefaller mig alldeles oförklarligt, att vid nuvarande för
hållanden inga större skattenedsättningar blifvit af regeringen före
slagna. Man har sagt, att vårt skatteväsen utgör ett hån mot all 
rättvisa och billighet, och jag är för min del mycket benägen att 
underskrifva denna sats. Det torde blifva svårt för hvar och en, 
som närmare känner vårt skatteväsen, att förneka densamma. 
Detta skatteväsen utgör just motsatsen af hvad det borde vara. 
I stället för att skatterna borde vara jemnt fördelade efter förmå
gan att bära dem, har man kastat den största bördan på de obe
medlade klasserna, som hafva den minsta förmågan. Jag beköf- 
ver icke anföra många siffror för att bevisa detta.

Gå vi först till skatterna till staten, så finner man, äfven om 
man afser från de personliga skatterna och jordskatterna, hvilka 
enligt min åsigt likaledes äro orättvist fördelade, att icke mindre 
än 75 procent deraf utgöras af förbrukningsskatter, som utgå dels 
i form af tull och dels i form af bränvinstillverkningsafgift och 
jemväl måste hårdast drabba de obemedlade klasserna. Af tullen 
utgå icke mindre än 70 procent å sådana förbrukningsartiklar, som 
i främsta rummet konsumeras af den stora massan, såsom kaffe, 
socker, sirap, fotogen, tobak samt enklare bomulls- och ylleväfna- 
der. Dessa skatter utgjorde enligt 1881 års tulluppgifter 20 millio
ner på ett totalbelopp af 28 millioner; och detta orättvisa förhål
lande har sedan dess ingalunda minskats, utan snarare ökats.

Se vi åter på skatterna till kommunen, så finna vi, att eu 
allt för stor del deraf utgöres af bränvinsförsäljningsafgiften, som 
företrädesvis trycker de obemedlade klasserna. Men utom den del, 
som verkligen tillkommer kommunerna, landstingen och hushållssäll- 
skapen, få dessa klasser, enligt hvad på senare tider blifvit upp
lyst och således icke numera torde vara någon hemlighet, till följd 
af en oändamålsenlig lagstiftning betala 10 ä 15 millioner till mo
nopoliserade bolag och iönkrögare, särdeles i Norrland. Öfver 
hufvud taget erbjuder bränvinsbeskattningen den bild, att de fattige 
och obemedlade få betala 35 ä 40 millioner för den spirituösa de 
förtära, under det tullen å viner och på utländsk spirituösa inalles 
uppgår till endast 1,900,000 kronor, som de bemedlade klasserna 
erlägga. De fattige få betala 4 ä 500 procent af varans värde, 
de bemedlade endast erlägga 25 procent i skatt, förutom försäljar- 
nes vinst. Att äfven skyddstullen trycker mest på sådana ar
tiklar, som af den stora massan förbrukas, veta vi alla.

Men hvad som kanske icke är för alla lika bekant är, att den 
orättvisa i skatternas fördelning, som för närvarande förefinnes, 
icke alltid existerat, utan att just under detta århundrade en total
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omkastning skett, hvarigenom bördorna blifvit så ojemnt fördelade, 
som de nu äro, och att denna omkastning alltjemt fortgår. I den?' 
statsreglering, som uppgjordes vid 1809—1810 årens riksdag, ut
gjorde bevillningen, som då utgick efter en starkt progressiv skala 
till de obemedlade klassernas fördel, icke mindre än 45 procent 
af alla skatterna till staten. De öfriga utgjordes till större delen 
af grundskatter, men till högst obetydligt belopp af tull och brän- 
vinstillverkningsafgift. Om jag icke vore rädd att alltför mycket 
besvära Kammaren med siffror, skulle jag bedja att få meddela 
några få, som tydliggöra den omkastning, som sedan dess skett. 
Vid 1809—1810 årens riksdag utgjorde tullen blott 16 procent och 
bränvinstillverkningsafgiften 6 2/s procent, under det bevillningen, 
hvilken, såsom jag nyss nämnde, utgick efter en progressiv skala, 
belöpte sig till 45 procent af hela skattebeloppet. Vid 1850 års 
riksdag hade förhållandet sålunda ändrats, att bevillningen gått 
ned till 18 procent, under det tullen utgjorde 311/2 procent och 
bränvinstillverkningsafgiften 51/3 procent af totalsumman. Vid 
1870 års riksdag hade, i följd af förändrad lagstiftning an
gående såväl handel som ock tillverkning och försäljning af brän
vin, förhållandet ytterligare förändrats, så att tullen gaf 40 procent 
och bränvinstillverkningsafgiften 27 3/8 procent, under det bevill
ningen nedsjunkit till 8 3/7 procent af det hela. Och nu i 1883 
års statsreglering finner man, att tullen uppgår till 50 procent och 
bränvinstillverkningsafgiften till 25 72 procent, hvaremot bevillnin
gen sjunkit ned till 71/2 procent. Dessa siffror torde tala ett 
språk, som icke behöfver några vidare kommentarier, nemligen 
att skattebördan blifvit under detta århundrade helt och hållet 
omkastad, samt att 1809—1810 årens ständer hade rättvisare, sundare 
och rigtigare åsigter i afseende å skatteväsendet, än dem som 
sedermera gjort sig gällande.

För herrarne behöfver jag knappast påpeka de förderfliga 
följder nyssnämnda förhållanden, om de få fortgå och ytterligare 
utveckla sig, kunna medföra. Det är icke blott orättvisan deri, 
som är farlig, ehuru äfven följderna af densamma kunna blifva 
svåra nog, när de obemedlade klasserna en gång fått lära sig., inse 
och begripa, huru stor denna orättvisa i verkligheten är. Äfven 
de finansiella och nationalekonomiska följderna deraf kunna blifva 
olycksbringande. I finansielt hänseende är det klart, att skatte
bördan är lättare att bära, ju jemnare hon är fördelad, äfvensom 
att man lättare kan utkräfva ett större skattebelopp, om beskatt
ningen är jemn och rättvis, än om motsatsen eger rum. I natio
nalekonomiskt hänseende måste ett skattesystem, sådant som det 
nuvarande, verka såsom ett utsugningssystem, hvilket qvar!)aller 
de obemedlade klasserna i fattigdom, under det förmögenheten 
allt mera hopar sig på allt färre händer.

Vid sådant förhållande måste jag anse det såsom en stats
angelägenhet af allra största vigt, vigtigare än de flesta andra, 
att en sådan ändring sker i vårt skatteväsen, att detsamma åter- 
föres till de äldre, rättvisare grunder, som förut tillämpades. Med 
anledning deraf skall jag taga mig friheten att föreslå nedsättning

Statsregle-
ingsproposi-

tionen.
(Forts.)



N:o 3. 10 Torsdagen den 24 Januari.

Statsregle-
ringsproposi

tionen.
(Forts.)

af tullen på socker till samma belopp, hvartill den uppgick vid 
' 1879 års riksdag, äfvensom upphörandet af mantalspenningarna, 
den sista personliga afgift, som ännu ingår till staten. Det före
faller mig rättvist och tyckes äfven hafva föresväfvat regeringen 
i afseende på kaffet, att, när tullen på kaffe och socker höjdes 
till följd af statsbristen år 1879, den äfven rättvisligen bör sänkas, 
när ett sådant betydligt öfverskott på inkomsterna inträffat, som nu 
visat sig vara fallet sedan flera år tillbaka.

Den nedsättning i skattebördan, som genom ett eventuel 
bifall till dessa båda förslag skulle uppkomma, belöper sig till 
mellan 2 och 3 milliouer. Då jag föreslår en sådan minskning i 
inkomsterna, erkänner jag villigt min skyldighet att visa, hvar
ifrån penningar till dess ersättande skola tagas, utan att den af 
Kongl. Maj:t föreslagna budgeten allt för mycket behöfver rubbas.

Flera olika utvägar finnas härför. En är att beräkna inkom
sterna högre, än de blifvit upptagna. Tv enligt min åsigt har 
Kongl. Maj:t allt för lågt upptagit åtskilliga inkomsttitlar, hvilka 
jag skall taga mig friheten att här uppräkna. Så äro fyr- och 
båkmedlen antagna till endast 1,200,000 kronor, under det Stats
kontoret beräknat dem till 1,300,OOOkronor och de i verkligheten under 
de senaste åren uppgått till 1,400,000 ä 1,500,000 kronor. Jern- 
vägstrafikmedlen äro beräknade till blott 7 millioner, under det de 
i verkligheten lemnat nära 7 1f2 millioner och, hvad som är vigti- 
g’are, ständigt visat-sig i stigande. Skogsmedlen äro beräknade 
till allenast 1,400,000 kronor, ehuru de under åren 1880—1882 
lemnat inemot 1,500,000 kronor och nu senast år 1883 omkring 
1,800,000 kronor. Tullen är upptagen till blott 29 millioner, under 
det Statskontoret beräknat den till 29 1/2 million och den i verk
ligheten år 1882 gifvit 31 millioner och år 1883 33 1/2 million. 
Äfven bränvinstillverkningsafgiften torde hafva blifvit något för 
lågt beräknad. Den är upptagen till 12 millioner, men har dock 
förra året gifvit öfver 13 millioner.

Det är sant att försigtigheten är en dygd: men densamma 
kan, liksom alla andra dygder, drifvas allt för långt och slår då 
öfver till motsatsen. För min del befarar jag, att man vid detta 
tillfälle härtill gjort sig skyldig för att skaffa tillgångar för fram
tiden; och enligt min åsigt borde den nedsättning och lindring uti 
skattebördan, jag nyss antydt, kunna fyllas ensamt genom en något 
högre beräkning af de nyss af mig anförda posterna.

Men vill man icke gå den vägen, kan man inslå en annan 
genom att nedsätta och begränsa de utgifter, som blifvit föreslagna. 
Bland annat förekommer i Kongl. Maj:ts proposition afsättning af 
närmare en million till statsverkets grundfond. Såsom herrarne 
alla erinra sig, hade den skuld, i hvilken Statskontoret häftade 
till Kiksgäldskontoret, redan vid senaste riksdag blifvit till fullo 
betald. Dessutom tillkännagafs då, att statsverkets grundfond 
med det anslag, som då beviljades, ökats från 5 millioner till 10 
millioner. För min del anser jag sistnämnda belopp vara alldeles 
tillräckligt under tider, då statsinkomsterna så rikligt inflyta. 
Skulle man frukta framtiden och befara att icke hafva medel till



de utgifter, som då kunna förekomma, ber jag att få påpeka en 
inkomst, efter hvilken statsverket blott behöfver räcka ut handenr 
för att få den, nemligen den vinst af bränvinsförsäljningsmedlen, 
som nu tillfaller de monopoliserade bolagen och lönkrögarne, en 
vinst, som man kan beräkna till större eller mindre belopp, allt 
efter den olika beräkningsgrund man använder, och som af några 
beräknas till åtminstone 10 millioner, af andra till 15 ä 18 millio
ner. Beloppet vill jag nu lemna derhän, men att der finnas pen
ningar att taga, i fall man hyser oro för framtiden, det kan icke 
förnekas. Till en början skulle man således vid statsreglering^ 
kunna inbespara de 900,000 kronor och derutöfver, som blifvit 
föreslagna att afmattas till statsverkets grundfond.

Det finnes äfven en annan utgift, som kunde besparas, nem
ligen afsättningen till den fond, som blifvit föreslagen att bildas 
för byggande af ett nytt riksdagshus äfvensom för åtskilliga andra 
framtida byggnadsföretag. Mig förefaller det som ett alldeles nytt 
och i hög grad öfverraskande uppslag i finansläran att på. förhand 
afsätta penningar till sådana utgifter, om Utdika man icke ens 
vet, huruvida de verkligen skola ifrågakomma. Ännu känner man 
icke, hvad. den för ändamalet tillsatta komitén kommer att yttra i 
ämnet. Ännu vet man icke hvad regeringen, och ännu mindre 
hvad Riksdagen på grund deraf kommer att besluta. Det kan Ju 
hända, att Riksdagen icke alls vill höra talas derom, och att allt
sammans följaktligen går npp i rök. Ätt således nu på förhåna 
afsätta en så betydlig summa som 900,000 kronor för att bereda 
medel till en möjlig, men kan hända äfven obehöflig framtida ut
gift, det tror jag vara en allt för långt drifven försigtighet. Blott på 
de tvenne sistnämnda båda posterna skulle följaktligen en besparing 
af närmare tvenne millioner kunna åstadkommas. Rörande de be
gränsningar, som i afseende å andra anslagsfordringar skulle kunna 
göras, vill jag här ej vidare yttra mig, då sannolikt inom Stats
utskottet röster härför skola höjas, och det blir tids nog att der
om yttra sig, när Utskottets betänkanden föreläggas Kammaren.

Émellertid ber jag att få nämna några ord angående de mili
tära anslagsfordringar, som af Kong!. Maj:t på fjerde hufvudtiteln 
blifvit gjorda. Äf dem vill det synas, som om Kongl. Maj:ts me
ning vore att, trots indelningsverkets bibehållande, genomföra eu 
del af den arméorganisation, hvars utförande förutsatte indelnings
verkets upphäfvande. Saken har åtminstone af många sålunda 
blifvit uppfattad. I anledning deraf ber jag att få anföra en strof 

{ ur ett anförande af Herr Statsrådet och Chefen för Landtförsvars
departementet under sistlidne riksdag. Han yttrade sig då an
gående just detta ämne på följande sätt: ‘'Hvad 4:de och 5:te for
dringarna angår, att nemligen arméorganisationen skulle vara läm
pad efter landets allmänna försvarsplan och medgifva en lätt och 
hastig mobilisering, så erkännes villigt, att dessa fordringar skulle 
kunna uppfyllas, om man förbättrade indelningsverket, derigenom 
att man uppsatte regementen på vissa ställen, der de nu saknas, 
samt flyttade kavalleriregementena, så att de blefvm jemnt förde
lade, uppsatte nya artilleriregementen, der de behöfdes, samt för
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delade försvaret på sex fördelningar i stället för fem, såsom en af 
' reservanterne föreslagit. Men härför erfordras uppsättning af flera 
värfvade regementen; och det är ju dessa värfvade trupper, som 
skrämma så många af Eder, mine herrar. Dertill skulle fordras 
uppsättning af indelta och vakanta rotar samt öfverförande af 
vissa rotar från flottan till armén, m. m., m. m. Tror någon af 
Eder, mine herrar, att sådant går numera? Har icke frågan om 
indelningsverket redan stått på dagordningen länge? Har icke 
Kiksdagen haft tillfälle att yttra sig om många förslag, der dessa 
förändringar fordrats, och dertill svarat nej? Jag för min del 
tror icke, att det lönar sig att göra ytterligare försök i den vä
gen." — Så yttrade sig Herr Statsrådet för ett år sedan, men det 
vill synas, som om han sedermera ändrat tanke.

Jag kan icke lemna frågan om de militära anslagen utan att 
säga några ord angående ett ämne, som jag ytterst ogerna vidrör, 
men hvars omförmälande jag under närvarande förhållanden anser 
såsom en ren nödvändighet. Alla vilja sannolikt gerna bevilja 
anslag till armén, så vidt tillgångarna räcka, under förutsättning 
att densamma i farans stund blir väl och ändamålsenligt ledd. 
Ledningen är det vigtigaste af hela arméorganisationen, och dess 
öfvervägande betydelse torde lämpligast sålunda kunna karakteri
seras, att genom en dålig ledning den bästa armé i verlden, hvil
ken fått allting annat som kan betrygga dess stridbarhet, inom 
några få dagar eller veckor kan färstöras och tillintetgöras — 
den nyaste krigshistorien lemnar derpå många exempel — under 
det _ genom en god ledning en ganska svag och underhaltig armé 
åtminstone kan räddas från undergång och bevaras till bättre tider. 
Nu veta vi alla, att ett af hufvudvilkoren för en ändamålsenlig 
ledning är ett rättvist befordringsväsen.

Huru står det likväl för närvarande till med vårt militära 
befordringsväsen? Jag vill icke här beröra den omständigheten, att 
personer af hög börd kunna komma i tillfälle att leda arméns 
högsta afdelningar, utan att man vet, huruvida de hafva någon 
fallenhet för krigaryrket eller om de ens hafva genomgått den 
kurs i militärämnen eller förvärfvat den erfarenhet, som vanligtvis 
fordras för befordringar, utan att derför befoga till ledning af 
större truppafdelningar. I det hänseendet vill jag blott beklaga, 
att Friherre Klinckowströms vid senaste riksdag väckta motion 
angående fastställande af kompetensvilkor för befordran till ge
neralsgraden icke vann det afseende den otvifvelaktigt förtje- 
nade. Men jag vill fästa mig vid ett annat missförhållande, hvil- 
ket liksom en röd tråd genomgår hela vårt militära befordrings
väsen, nemligen adelns öfvervigt och företräde framför de ofrälse 
vid befordran till de högre graderna. För denna Kammare, der 
så många militärer finnas, behöfver jag icke framhålla, huru skad
ligt för arméns goda anda och esprit det måste vara, om man 
måste misstänka, att icke förtjenst och skicklighet, utan förnäm
ligast börd gör sig gällande vid befordran. Man får visserligen 
icke vara för sträng i sina fordringar på ett rättvist befordrings
väsen, ty mer än väl kan man föreställa sig de svårigheter, som
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deremot uppresa sig. En krigsminister kan med bästa vilja i veri- 
den blifva vilseledd; han kan få origtiga upplysningar; och säkert’ 
är, att hvarje befordran framkallar missnöje på många håll. Men, 
mine herrar, här föreligger ett system, hvars befintlighet icke kan 
förnekas, och som förr eller senare måste ändras. Jag har här 
en liten brochyr, som vi förmodligen alla känna till och som 
handlar om adelsvälde, embetslyx o. s. v. Det är visserligen 
möjligt, att i densamma förekomma åtskilliga origtiga detalj
uppgifter, och att den är skrifveri med eu bitterhet i tonen, som må 
hända varit onödig; men säkert är, att der finnes siffror och ta
beller, som icke kunna vederläggas och hvilka bekräfta det för
hållande jag omnämnt. För några år sedan försökte jag sjelf göra 
mig reda för ämnet samt anstälde åtskilliga beräkningar, hvilka 
till alla delar öfverensstämma med de i brochyren förekommande 
och hvilka jag hit medfört, för händelse någon skulle vilja bestrida 
deras rigtighet. Deraf framgår otvetydigt, att adeln i strid mot 
grundlagens bud har ett oberättigadt företräde framför de ofrälse. 
Vår nuvarande grundlags stiftare förutsågo tydligen hvad som 
kunde inträffa, och sökte ^derför förekomma missförhållandet genom 
det bekanta stadgandet i 28 § Regeringsformen, att vid befor
dringar afseende endast skulle fästas vid förtjeusten och skicklig
heten, men icke vid börden. Men de kunde icke ana, att så litet 
afseende skulle fästas vid det försigtighetsmått, som de ansågo 
nödvändigt att vidtaga. Beklagligtvis förefinnes det omrörda miss
förhållandet icke allenast inom armén, utan äfven inom den civila 
förvaltningen. Det är derföre jag tager mig friheten att anmoda 
de herrar af Konstitutions-Utskottet, som äro utsedde af denna 
Kammare, att icke släppa frågan ur sigte. Det är hög tid att 
sysselsätta sig med densamma och att något göres för att dämpa 
det missnöje, som med anledning af grundlagens förbiseende före
finnes icke allenast inom armén, utan äfven inom öfriga samhälls
klasser.

Slutligen skall jag bedja att få yttra några ord. som äfven hafva 
ett visst sammanhang med anslagsfordringarna. Kongl. Maj:ts 
nuvarande regering har i afseende på dessa anslagsfordringar 
vändt sig till Riksdagen med en tillit, som tyckes utvisa, att den 
anser sig innehafva Riksdagens fulla förtroende. Jag vill gerna 
hoppas, att så skall blifva fallet. Men allt förtroende är grundadt 
på närmare bekantskap och, hvad ministéren beträffar, på känne
dom om dess planer och syften. Emellertid måste jag bekänna, 
att jag för min del, och säkerligen äfven många med mig, saknar 
kännedom om den politik i allmänhet, som Kongl. Majds regering 
ämnar fullfölja.

Man har vid något tillfälle skämtsamt' liknat den nuvarande 
ministéren vid en dubbelfläkt och tvehöfdad örn, sådan som ofta 
förekommer på riksvapnen, och hvilken med ena ögat skådar åt 
höger — åt Första Kammaren — och med det andra åt venster 
— åt Andra Kammaren, utan att man kan blifva klok på, hvartåt 
blicken egentligen är rigtad. Skall man döma efter sättet för den 
nuvarande ministérens tillkomst, såsom ett uttryck för den Kam
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mares politik, som förkastade den föregående ministérens förslag, 
och skall man döma af den ledares vördade personlighet, som står 
i spetsen för densamma, då kommer örnen att skåda åt höger, och 
regeringen följaktligen att fullfölja den stillastående politik, som 
under en lång tid utgjort pregeln på denna Kammares skaplynne. 
Skall man deremot döma af de medlemmar af Statsrådet, som in
gått från den gamla ministéren, så måste man förmoda, att Kongl. 
Maj:ts regering skådar åt venster och följaktligen representerar 
Andra Kammarens mera reformvänliga politik. 1 förbigående sagdt. 
kan jag icke underlåta att uttrycka min beundran öfver den lätt
het och böjlighet, hvarmed nyssnämnda medlemmar kunnat gå ifrån 
den gamla ministéren in i den nya och underkasta sig ledningen 
af en chef, hvilkens åsigter måste antagas stå i motsats till den 
föregåendes.

Skulle det nu visa sig, att Kongl. Maj:ts regering företrädes
vis skådar åt höger, då hafva vi att vänta en fortsättning på denna 
stillastående, i Danmark så kallade “vissnepolitik11, hvilken under 
tio ä tolf års tid såsom ett tungt dok hvilat öfver vårt fosterland 
samt hindrat alla vigtigare reformer i socialt och politiskt hän
seende och kommit dem att “vissna11 bort, under det den å andra 
sidan förnämligast beifrat anslagsfordringar eller åtminstone blott 
sådana ekonomiska reformer, som hufvudsakligen kommit medel
klassen eller kan hända rättare sagdt plutokratien till godo. Ringa 
tröst har man i det hänseendet erhållit genom trontalet, deri för
klarades, att vid innevarande riksdag inga reformförslag komma 
att framläggas, annat än sådana ekonomiska, som jag nyss om
nämnde. De förberedelser, som under många år pågått till andra 
reformers genomförande, tyckas således fortfarande skola räcka 
ytterligare ett år, kan hända ännu längre.

Å andra sidan är det likväl möjligt, att Kongl. Maj:ts rege
ring äfven kommer att blicka åt venster, åt Andra Kammarens 
sida, och då är ju allt väl bestäldt. Men innan man derutinnan 
vinner visshet, bör det icke kunna förvåna Kongl. Maj:ts regering, 
om den fraktion af Riksdagen, som skrifvit reformer på sin fana 
och gjort sparsamhet med statens medel till sin uppgift, så länge 
det nuvarande orimliga skatteväsendet existerar, kommer att visa 
sig ytterst försigtig vid beviljande af anslag, åtminstone af sådana, 
som skulle kunna innebära ett förtroendevotum till en regering, 
hvars syften man ännu icke känner.

Herr Wallenberg: Jag får bekänna, att den siste talaren 
har föranledt mig begära få till protokollet nedlägga en från hans 
åsigter afvikande mening. Efter hans tal om reformer ber jag få 
säga, att den regering sanda, som han beundrade så mycket, visst 
icke har sträfvat för några reformer. Redan nu äro signalerade 
sådana reformer, som den föregående ledaren behagade undanskjuta, 
och dessutom tror jag det vara mycket angelägnare, att några 
Riksdagar i lugn få behandla sådana reformer, som tillhöra vårt 
lagväsen eller det administrativa området, än att alla våra tankar, 
ord och handlingar skola afse ett enda mål, nemligen en storartad
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omstöpning, hvars värde af många sakkunniga visats vara ganska 
tvifvelaktigt. Det är visserligen godt och väl att säga, att man 
skulle kunna taga bort åtskilliga skatter, men när man säger och 
vill motivera sådant, bör man vara angelägen att motivera det 
med uppgifter, som öfverensstämma med sanna förhållandet. Den 
ärade talaren har nu fält följande yttrande: “den vinst, som till
faller de monopoliserade bränvinsbolagen och som uppgår till 10, 
15 eller 18 millioner kronor, efter olika beräkningsgrunder." Jag 
väntade icke, att man i denna Kammare skulle våga begagna det 
slagordet att denna vinst, som räknas i millioner, tillfaller de 
monopoliserande bränvinsbolagen, då den i verkligheten tillfaller 
kommunerna och användes till de allmänna utgifternas bestridande. 
Bränvinsbolagen äro ett slags förlagsgifvare med obetydliga kapital, 
här i Stockholm tror jag det är 140,000 kronor, och de, som teck
nade detta förlag, när det fordrades, gjorde det derföre, att de an- 
sågo sig pligtige att göra det, enär det syntes ovisst, huru den 
saken skulle utfalla. De hafva 6 % i bufvudstaden eller 8,400 
kronor, under det att öfver en million går till allmänna arbeten 
och andra allmänna utgifter. Så förhåller det sig verkligen, och 
gent emot ett sådant kändt sakförhållande påstår man inför denna 
Kammare, så väl som på många andra ställen, att det är de mono
poliserade bränvinsbolagen, som sinka millionerna. Jag vill icke vi
dare sysselsätta mig med Herr Mankells yttrande, emedan jag 
trott och tror ännu, att någon af Konungens rådgifvare skall gen
drifva hvad han med afseende på den Kongl. propositionen be
hagat anföra.

Jag skall tillåta mig att för egen del fälla några yttranden med 
anledning af den kongl. propositionen. Der förekommer frågan om 
bildande af olika fonder. Jag vill dervid endast erinra, att jag icke 
har något emot de särskilda ändamålen, för hviika dessa fonder 
äro föreslagna att bildas. Men jag är icke enig med Konungens 
rådgifvare i afseende på tillvägagåendet, ty enligt mitt förmenande 
är den bästa fondbildningen den att göra afbetalningar på sina 
skulder, när man har öfverskott. Med glädje finner jag, att en 
million kronor af de tillgängliga medlen kommer att användas till 
jernvägsmateriei, och att icke dertill skola upplånas nya belopp. 
Jag skulle hafva blifvit ännu mera tillfredsstäld, om de två millio
ner kronor, som skola användas till fortsättande af jernvägs- 
byggandet i Norrland, der banan icke kan väntas blifva räntabel på 
många år, tagits af det nu befintliga öfverskottet, i stället för att 
öka statsskulden för detta ändamål, utan att det är behöfligt. Jag 
anser mig derjemte böra förnya mitt påstående, att statsverket 
icke behöfde en så stor grundfond, om Riksbanken gjorde tjenst 
som statsbank, ty att ligga med stora penningkapital, blott för att 
förmedla en kortare öfvergång mellan utgift och inkomst till dess 
inkomster inflyta, är onödigt; detta är en sak, som man vanligen 
och öfver allt förmedlar genom en banks medverkan, och då Riks
dagen har en egen bank, som har kraft att göra en sådan förmed
ling, skulle jag icke tro, att det vore lämpligt att ännu mera öka 
statsverkets grundfond. Att det tillförene såsom ett önskningsmål
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talades om att öka denna till tio millioner kronor, det torde her- 
rarne behaga påminna sig. Nu antyder Herr Finansministern, att 
han vill öka den till femton millioner kronor o. s. v. Jag tror, 
att den förra siffran kunde vara mer än tillräcklig, och att allt 
som stiger derutöfver kunde på bättre sätt användas. Jag ber att 
få påpeka, att i den kongl. propositionen äro blott upptagna af 
bankovinsten, en million trehundratusen kronor, eller såsom man 
vanligen säger haltva bankovinsten, såsom tillkommande statsver
ket. Men jag har icke lyckats finna i anförandet inför tronen nå
gon anledning, hvarför Herr Finansministern bibehållit denna del
ning. Nu vore det väl på tiden, anser jag, att icke fortsätta der
med, då Riksbanken eger en kapitalstyrka af mer än fyrtiosex 
millioner kronor, och sedan en bankkomité uppgifvit, att Riksban
kens kapital icke borde vara öfver fyratio millioner kronor. Att 
nu ytterligare öka denna fond, utan att man har kommit öfverens 
om, huru långt man skall gå, och blott fortsätta, derföre att man 
gjort så förut, det vågar jag tro vara en misshushållning. När nu 
staten eger två industriella företag, nemligen dess jernvägar och 
dess bank, af hvilka den ena bär sig och den andra ännu icke 
gifven ränta å de nedlagda kapitalen, så är det mycket bättre att 
taga bankovinsten och med den afhjelpa hvad som brister i annui- 
teterna å statens skuld, än att ytterligare hopa medel i Riksban
ken. Skulle för öfrigt så vara, att Riksbanken behöfver mera rör
ligt kapital, så lins det tillgångar i dess egna händer. Der fin
nes t. ex. ett belopp, som beräknas i år att ingå, och som jag 
hoppas skola ingå, i vexlingsförskott från de enskilda bankerna åt 
8,600,000 kronor. Riksbanken kommer icke i fullt åtnjutande af 
fördelen af att hafva blifvit tillerkänd uteslutande rätt att utgifva 
femkronesedlar förr än i år, då detta vexlingsförskott åfergår till 
Riksbanken, som således kan förfoga öfver dessa medel för sina 
ändamål.

Vidare fins der, enligt den senast publicerade öfversigten öfver 
Riksbankens tillgångar och ställning, 2,693,000 kronor, som utgöra 
fordran hos allmänna hypoteksbanken. Det vore mycket lätt att få 
denna fordran liqviderad, emedan allmänna hypoteksbanken t. ex. 
vid upptagande af lån mycket väl kan utjemna denna skuld, då Riks
banken så önskar. När man lånar några hundra millioner, såsom all
männa hypoteksbanken måste göra, är det klart, att en så liten 
skuld som den till Riksbanken mycket gerna kunde tagas med i be
räkningen.

Vidare, finnas i statspapper och räntebärande inländska obliga
tioner 11,462,000 kronor. Det är en olägenhet, som vidlåder den 
form man har gifvit dessa fonder, nemligen att ligga med svenska 
statspapper till så stort belopp. Deremot att Riksbanken tager del 
i Sveriges statslån och dymedelst främjar deras anseende å utländ
ska börser, det är bra, men att Riksbanken skall bland sina kassa
reserver ligga med många millioner kronor i svenska obligationer 
är stridande mot Riksdagens beslut, som innebär att det var för 
inköp af utländska obligationer, som halfva bankovinsten årligen 
reserverades. I svåra tider äro de utländska, papperen bättre sälj



bara än svenska, huru goda för oss de än må anses och kunna 
sägas vara. Jag har velat säga detta såsom skäl, hvarföre jag 
tror, att det icke har varit tillräcklig anledning att nu ytterligare 
reservera 1,300,000 kronor af bankovinsten, utan att man gerna 
kunnat använda de 2,600,000 kronorna till statens behof eller ännu 
hellre till afbetalning å statens skulder.

Efter som jag nu har nämnt en bankfråga, så skall jag, då 
jag har äran att här se främste mannen i konungens rådskammare, 
tillåta mig uttrycka ett beklagande deröfver, att bankfrågan be
handlats på det sätt, att de enskilda bankerna icke erhålla för
längd oktroj för mer än 2 å 4 år, och att icke ens denna är ovil
korlig utan innehåller dels bestämmelsen att de när som helst 
kunna tvingas indraga tiokronesedlarne och dels bestämmelsen att 
de under samma korta oktrojtid skola underkasta sig den lagstift
ning, som möjligen kan komma att beslutas. Det senare är något 
ganska ovanligt och ingifver farhågor, som beröfva denna verk
samhet den stadga, som är ändamålsenlig för näringslifvet. Jag 
har icke uttalat detta såsom en fråga stäld till Herr Einansmini- 
stern eller till någon annan, utan endast såsom ett uttryck af de 
bekymmer, hvilka råda bland dem, som äro sysselsatta med bank
verksamheten. Jag vill vidare be att få fästa uppmärksamheten 
derpå, att om man oupphörligt hopar kapital i Riksbanken, så kan 
det mycket väl inträffa, att denna sparbössa blir snart anlitad, 
att icke säga sönderslagen, om den är mycket rik till sitt inne
håll. Nu går det nog an att kapitalisera, när vi hafva goda till
gångar och eu inkomstskatt af endast en procent, men om inkomst
skatten en gång blir tio procent och vi derjemte behöfva upptaga 
utländska lån mot exempelvis tjugofem procents kapitalrabatt å 
femprocents statsobligationer, så få vi se, om Riksdagen kommer 
att med varsam hand behandla Riksbanken eller icke. Jag för 
min del hyser tvifvel i detta afseende. Det enklaste och bästa 
sättet att använda öfverskotten är att afbetala på statens skyld; 
detta är mycket bättre än att hopa kapital för ändamål, om hvilka 
man icke ens har klart för sig huruvida de äro nyttiga.

Till sist skall jag be att få nämna, att jag i den Kong], pro
positionen saknar alla framställningar om statsministerns aflöning 
och öfriga förmåner. Jag beklagar högeligen, att icke denna fråga 
någonsin kommit att behandlas från regeringens sida. En orim
lighet är att statsministern bär skall hafva mindre lön än i Norge 
och det är origtigt, att statsministern skall vara så afiönad, att 
han skall vara nödsakad taga af sina egna medel för att lefva un
der den tid han sköter ett framstående statens embete. Vidare är 
det orimligt, att han icke har något skrifvarebiträde, såsom sekre
terare o. s. v., hvilket är nödvändigt, på det att han ej skall för
tröttas med detaljgöromål, som icke tillkomma en person på eu 
så framstående plats. Jag kan nog förstå den grannlagenhet, som 
i detta afseende gjort sig gällande: ingen statsminister vill göra 
en dylik framställning medan han är statsminister; men det finnes 
en utväg, nemligen att göra framställningen och sedan icke be
gagna sig af anslaget under den tid man qvarstå!' såsom statsmi- 
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nister. Säkert, är, att vi kafva råd att aflöna statsministern och 
äfven utrikesministern på ett passande sätt och vi hafva till och 
med råd att skaffa dem båda passande bostäder, hvilket skulle 
hafva den fördelen med sig, att det ej blefve så svårt för konungen 
att få statsministrar, då hans val ej längre vore begränsadt till ett 
fåtal förmögna män. Jag har sagt dessa ord icke derför att jag 
ämnar väcka någon motion i ämnet, utan derför att jag hoppas, 
att man förr eller senare skall inse, att statsministerembetet icke 
är något tillfälligt utan en institution, som bör ordnas på ett till
fredsställande sätt, ty dess stora betydelse nu och framdeles kan 
ingen gerna bestrida.

Grefve M örner: 1 fall den förste talaren inskränkt sitt yttrande 
till bestämda anmärkningar mot Kongl. Maj:ts proposition, skulle 
jag icke ansett mig böra uppträda, emedan jag då ansett mig kunna 
antaga, att någon eller flera af regeringens ledamöter skolat fram
stå och bemöta hans anförande, men då han ingått i vässa all
männa yttranden angående i samhällsförhållandena djupt ingri
pande vigtiga frågor, har jag trott mig böra taga till ordet vid 
detta tillfälle och göra en insaga mot hans yttrande.

Han har särdeles mycket fäst sig vid förhållandet med de s. k. 
konsumtionsskatterna, d. v. s. tullinkomsterna o. d., och han sökte 
visa, att dessa skatter numera drabba de obemedlade klasserna 
på ett orättvist sätt, hvaremot de bemedlade undgingo eu för dem 
rättvis beskattning.

Han uppstälde i detta hänseende en procentberäkning mellan 
de olika skatteslagen vid olika tider; en dylik procentberäkning 
kan vara till siffran vigtig, men i allt fall böra behandlas med var
samhet och icke utan noga granskning tillerkännas betydligare vägt, 
ty skattebeloppen hafva varit mycket olika vid olika tidpunkter, 
så att det, som en tid kunnat vara en rigtig proportion ingalunda 
med säkerhet är det vid en annan tidpunkt. I dessa detaljfrågor 
är jag dock icke beredd att ingå, emedan jag ej väntade att de 
nu skulle komma före och derför saknar alla materialier derför. 
Men han behagade äfven säga, att utgifterna för konsumtionsar- 
tiklarne kaffe, och socker in. fl. egentligen drabba de obemedlade 
klasserna, hvilket jag vågar påstå är origtigt i en högst väsentlig 
grad. Hen, som bor i en stad, känner kanske icke så noga förhål
landena bland landsbygdens befolkning, hvilken dock utgör det 
vida öfvervägande antalet af Sveriges inbyggare. I en stad så
dan som Stockholm t. ex. samlar sig en mängd menniskor och der 
blifva nödvändigt inånga fattiga och obemedlade, hvad tullagstift
ning eller beskattningssystem man än inför. Betrakta vi deremot 
förhållandena på landsbygden, skola vi finna, att det i sjelfva ver
ket är de bemedlade, som betala äfven de fattigas konsumtions- 
skatter, ty hvilka äro dessa obemedlade, om livilka den ärade ta
laren yttrade sig? Jo, det är på landsbygden egentligen statdrängar, 
torpare, daglönare och backstugusittare. Men i hvilket förhållande 
står då den aflöning och den dagspenning, som dessa personer nukafva, 
till den lön och den dagspenning, som de förr åtnjöto? Dräng-
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lönerna äro ojemförligt högre nu än förut; torparne hafva öfver- Statsregle- 
allt fått vida bättre vilkor, och äfven i afseende på de s. k. dag- 
lönarnes ställning är ingen jemförelse möjlig mellan nu och förr. (Forts.) 
Då frågar jag den ärade talaren: om denne torpare, om denne dag
lönare således nu åtnjuter ojemförligt större inkomster än förr och 
således är satt i stånd att kunna konsumera eu qvantitet kaffe 
och socker, som han förr ej kunde erhålla, så vittnar väl detta om 
ökadt välstånd; och hvarifrån annat än från de bemedlade komma 
de medel, som nu för honom möjliggöra dessa ökade utgifter? Jag 
vågar tro, att denna uppfattning, om man är rättvis, svårligen 
skall kunna jäfvas, och jag påstår således, att det just ärdegods- 
egare, bruksidkare, hemmansegare och andra, som aflöna de nämnde 
obemedlade personerna, hvilka i sjelfva verket tillskjuta de medel, 
hvarmed samma obemedlade bidraga till statsinkomsterna. Om 
man kunde påvisa, att dessa klasser äro sämre lottade nu än förr, 
då skulle man kunna säga, att de blifvit utarmade och att beskatt
ningen är orättvis, men då så icke är förhållandet, då man i stället 
kan påvisa, att de nu i alla afseenden hafva det vida bättre än 
för 50 år sedan, — de kunna t. ex. nu kläda sig på ett sätt, hvar
om deras fäder och förfäder aldrig ens kunde drömma — så är 
det klart, att mot dem har icke samhället handlat såsom mot styf
barn. Om äfven egentligt öfvefflöd icke kastats dem i armarne, 
och den tid kommer aldrig då sådant kan ske, så har dock genom 
de numera inträdda förhållandena deras tillvaro blifvit i höggrad 
förbättrad. De bemedlade klasserna få dessutom vidkännas icke 
obetydliga uppoffringar för spridandet af kunskaper bland de obe
medlade genom folkskolorna, till hviika bidragen tillskjutas i mån 
af större fyrktal. Och dessa bemedlade klasser, som härvid hafva 
gått i spetsen, hafva i Sverige åtminstone troget fört de andra med sig 
och höjt dem i välstånd och välmåga vida mera än de sjelfva 
kunna inse. Jag medgifver, att det kan låta något att tala om 
de stora orättvisorna mot de obemedlade, men då blir det ock för 
dem, som hysa motsatta åsigter nödvändigt att söka utreda för
hållandena, att icke låta slå sig ned af slagord utan bemöda sig 
att bemöta dessa. En annan fråga blir, huruvida man ändå lyckas 
verka på den stora hopen, som mera fäster sig vid talet om att 
den lider orättvist än vid uppgiften att den lätt en bättre ställ
ning. Om frågan att nedsätta tullen på kaffe vill jag för öfrig! 
icke yttra mig nu.

Den ärade talaren öfvergiek derefter till något, hvarom, om 
jag icke vore så gammal jag är, det skulle vara mig motbjudande 
att yttra mig, nemligen de skilda ståndsklasserna. Jag vågar på
stå, att det icke är fosteidändskt att söka nära split och afund 
mellan skilda klasser, utan att det är bättre att söka förena dem 
i kärlek sinsemellan och i tillgifvenhet för sitt land. Om nu till 
följd af gamla förhållanden en klass hufvudsakligen egnar sig åt 
en särskild afdelning af embetsmannabana^ t. ex. den militära, och 
det skulle befinnas att medlemmar af denna klass utgjorde hälften 
eller två tredjedelar — jag har icke studerat statskalendern så 
grundligt, att lag kan lemna några bestämdare uppgifter — af alla
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vid denna corps anstälde tjensteman, kan man då förundra sig öfver 
'om dessa mest blifva befordrade? Tager man deremot deras 
antal i förhållande till hela antalet af landets invånare, kan 
man så gerna taga hvilket tal man vill, men man bör väl anställa 
jemförelsen mellan dem, som täfla med hvarandra, och icke mellan 
sådana, som ej kunna täfla. Jag vågar i alla fall hoppas, att 
Stats-Utskottet icke skall fästa någon uppmärksamhet vid denna 
del af anförandet, och jag beklagar för min del hvad i detta hän
seende blifvit sagdt.

Herr Forssell, Hans: Eu talare på stockholmsbänken har, 
bland mycket annat, som han yttrade, uttalat en anmärkning mot 
den Kongl. propositionen i afseende å förslaget om ytterligare af
sättning till grundfonden, eu anmärkning, som af honom blifvit 
framstäld många gånger förut i denna Kammare. Kammaren be
hagade må hända tillerkänna mig någon befogenhet att yttra mig 
i denna fråga, då jag för åtskilliga år sedan såsom Konungens 
rådgifvare har varit i tillfälle att på närmare håll känna och se, 
hvad det vill säga att sakna en tillräcklig grundfond, och hvilken 
verkan den bristen kunde utöfva både på statsregleringen och på 
stämningen i Riksdagen. Förhållandet är helt enkelt, att denna 
brist på grundfond uppkom derigenom, att man hade under ett 
föregående skede år efter år förändrat förhållandet mellan de under 
året inflytande inkomsterna och de under samma år nödvändigt 
utgående utgifterna. Detta hade fortgått under åtskilliga år och 
doldes mycket lätt både för Regering och Riksdag under den tid, 
då statsverkets inkomster oupphörligen lemnade öfverskott, men 
så snart detta upphörde, visade sig differensen. Det var alldeles 
nödvändigt att täcka denna skilnad, och det måste då för ögon
blicket ske genom lån. Kammaren behagade erinra sig, att man 
vid den tiden alls icke kände det angenämt att behöfva betäcka 
de löpande utgifterna genom upplåning, och att man då var genom
trängd af känslan: här måste skaffas hjelp; vi vilja icke låna för 
dylika ändamål. Jag erkänner villigt, att man kan använda låne- 
systemet äfven i detta hänseende; i andra länder plägar det ofta 
anlitas genom utsläppande af s. k. bonds de tresor eller exchequer 
bilis, men sådant är icke med våra vanor och föreställningar rätt 
förenligt; vi äro icke så förtrogna med sjelfva statslånesystemet; 
vi arbeta under känsla och önskan att äfven för de stora behof- 
ven, som vanligen betäekas med lån, om möjligt komma ifrån låne- 
systemet. Yår uppgift är att äfven amortera den stora statsskul
den. Då är det naturligt, att vi ännu mindre vilja låna för de 
löpande utgifterna. Det är derföre ett ganska berömvärdt sträf
vande att, när vi hafva öfverskott, vi med tanke på morgondagen 
ställa så till, att vi, då behofven framdeles komma, må till deras 
betäckande hafva en försfeottskassa. Detta är hela den enkla 
grunden för dessa upprepade framställningar om ökande af stats
verkets grundfond.

Nu är det tydligt, att grundfonden, sådan den för närvarande 
är, icke är fullt tillräcklig för sådana behof, som framdeles kunna
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uppstå. _ Den har räckt till för att bringa oss i jemvigt, men vid 
första tillfälle, då knapphet inträder, är den icke tillräcklig. Herr 
Statsrådet och Chefen för Finansdepartementet har fäst uppmärk
samheten på detta förhållande, och hvar och en kan genom beräk
ningar finna att så är. Då synes det mig ganska naturligt, att 
man fortgår på den redan beträdda vägen. Talaren på stockholms
bänken hänvisade på, att om vi i Sverige hade en verklig stats
bank, skulle det åsyftade ändamålet kunna vinnas derigenom, att 
banken blefve en statens bankir. Detta är sant, jag förnekar 
icke att ur bank-teknisk synpunkt och med,hänsyn till statskassans 
ordnande så kunde ske. Dock vill jag fästa uppmärksamheten 
derpå, att vid de tillfällen, då brist uppkommer i statskassan, är 
den bristen vanligen förenad med allmän knapphet inom den “all
männa rörelsen11, så att äfven inom den privata ekonomien och 
bankverlden förekomma svårigheter; och jag föreställer mig, att 
det nästan skulle öka Riksdagens oro, om man under dylika tider 
begärde, att Riksbanken skulle komma staten till hjelp, då den 
blifver anlitad för så många andras hjelpande. Derföre förefaller 
det mig vara en rigtig och sund finansåtgärd att, när vi nu hafva 
god tillgång, tänka på morgondagen.

Den ärade talaren utsade också eu rigtig sats derutinnan, att 
bästa sättet att sörja för morgondagen är att betala sina skulder. 
Ja väl, men jag kan icke finna annat, än att detta kan förenas 
med bildande af en grundfond för Statskontoret. Det finnes ingen
ting som hindrar Riksdagen att tillåta, att denna fond, i den mån 
densamma icke för ögonblicket är såsom kassaförlag upptagen, 
kan placeras i Riksgäldskontorets obligationer, h vilka ju vid första 
behof af förlagets ökade användning kunna med lätthet realiseras. 
På det sättet vinner man båda syftena, både det som Chefen för 
Finansdepartementet afsett och det som den ärade talaren antydt.

Om jag skulle hafva någon anmärkning emot detta system 
att bilda en grundfond för statsverket, så skulle den anmärkningen 
uteslutande gälla namnet. Det torde knappast kunna nekas, att 
namnet grundfond hos allmänheten väcker en föreställning, som 
icke är rigtig, nemligen att denna grundfond är en tillgång, som 
mycket lätt skulle, kunna användas för andra ändamål, än dem, 
hvarför den är afsedd. Man tror att det är penningar, som alltid 
ligga till reds för att användas till hvad som helst. Derföre vore 
det bättre, om denna fond finge ett namn, som uttryckte hvad den 
egentligen är, om den alltså benämndes Statskontorets kassaförlag, 
ty den är icke något annat än ett kassaförlag, hvilket visserligen, 
under de tider, då statsinkomsterna lemna öfverskott, utgör en 
skenbart öfverflödig tillgång, men under tider, då statsinkomsterna 
ingå knappt eller nätt och jemt, varder tillfullo behöflig!.

Herr Mankell: Jag skall blott bedja att få säga några ord 
till bemötande af hvad den ärade talare på stockholmsbänken 
yttrade, som näst efter mig hade ordet.

Till en början får jag beklaga de dåliga akustiska förhållanden, 
som tyckas vara rådande i denna Kammare och genom hvilkaför-
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orsakas, att nämnde talare sällan rätt kör hvad jag säger, ehuru 
han ganska väl hör, hvad andra säga. Emellertid är det nu dessa 
akustiska förhållanden, som föranledt, att han icke rigtigt uppfattat 
hvad jag yttrade angående den vinst, af hvilken staten går miste 
i följd af vår olämpliga bränvinslagstiftning. Då jag sade, att 
vinsten tillfaller bolagen och lönnkrögarne, så hade talaren glömt 
bort dessa sista ord: “och lönnkrögarne11. Huru stor del af vin
sten, som tillkommer bolagen, och huru stor del lönnkrögarne, det 
må han sjelf räkna ut, men sannolikt är den betydligare delen 
bolagens.

Hvad beträffar storleken af nämnda vinst var han äfven af 
olika åsigt med mig, och bad mig bättre taga reda på saken, 
innan jag derom yttrade mig. I följd deraf ber jag få anföramin 
källa, som är minoritetens i bränvinskomitén utlåtande. Talaren 
har icke gjort något försök att ådagalägga origtigheten af den 
uppgifna siffran. Vill han söka bevisa, att min källa icke är till
förlitlig, då må han göra det, men till dess detta skett behåller 
jag min åsigt. Nämnda del af komitén ansåg vinsten för ett visst 
uppgifvet år uppgå till 20,000,000 kronor. Jag vill gerna pruta 
något på beloppet, tv detta beräknades efter den konsumtion, som 
då egde rum och som sedermera minskats; men jag är förvissad 
om att här linnes en betydlig tillgång för statsverket, som kan 
anlitas, om man är bekymrad för framtidens utgifter eller vill 
lätta skattebördan.

Hvad beträffar den ärade talare, som dernäst hade ordet, så 
hindrar mig den vördnad jag hyser för hans person och ålder, 
att svara honom så, som jag borde. Alla känna vi hans åsigter. 
Han anser allt, som nu består, vara utmärkt, och hatar alla för
ändringar, emedan han icke kan fatta deras nytta. Detta gör, att 
han med afvoga blickar måste betrakta hvar och en, som hyser 
motsatt åsigt. Han begagnade mot mig uttrycket “slagord“. Jag 
sökte deremot röra mig med siffror; men dem behagade han be
tvifla, utan att dock anföra några andra i stället.

Han förekastade mig, att jag sökte väcka split och afund 
mellan olika samhällsklasser, då jag vidrörde befordringsväsendet 
inom armén. Jag hemställer till Kammaren, hvilken det är som 
väcker splitet, den som utgör upphofvet till de öfverklagade miss
förhållanden, eller den som vid dem fäster uppmärksamheten.

Herr Wallenberg: Jag vill gerna medgifva, att jag knappast 
trodde mina Öron — oaktadt jag hör ganska väl — då jag ned- 
skref Herr Mankeils yttrande. Men jag gick till flere ledamöter 
af Kammaren och frågade dem, om de hört yttrandet på samma 
sätt, och de svarade ja! Derigenom är jag justitieråd, och jag 
tror, att orden folio sig just så, att de monopoliserade bolagen 
äro de, som förtjena millionerna. Detta är icke öfverensstämmande 
med verkliga förhållandet.

gg Torsdagen den 24 Januari.
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Ofverläggningen förklarades härmed slutad, och den Kongl. 
propositionen jemte de i anledning af densamma nu afgifna ytt
randena hänvisades till Stats-Utskottet.

Torsdagen den 24 Januari.

Föredrogs och hänvisades till Stats-Utskottet Friherre Klinc- 
koioströms den 18 i denna månad bordlagda motion, N:o 1, angå
ende dels åtskilliga reservations- och förslagsanslags förändrande 
till bestämda anslag, dels ock nedsättning af några ordinarie anslag.

Friherre Klinclcowsiröm uppläste en motion, N:o 3, med åt
skilliga förslag beträffande vissa delar af Kongl. Maj:ts vid inne
varande riksdag afgifna proposition angående statsverkets tillstånd 
och behof.

Bordlädes.

Herr Manicell väckte följande tre motioner:

N:o 4, angående nedsättning af tullen å socker;

N:o 5, angående mantalspenningarnes afskaffande; och

N:o 6, om beviljande af ett anslag för åstadkommande af ut
redning rörande expensmedlen.

Af dessa motioner hänvisades den första till Bevillnings
utskottet och den andra till Stats-Utskottet, hvaremot den tredje 
bordlädes.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Eriksson, Jo
hannes, under tre veckor från denna dag.

Justerades fem protokollsutdrag för detta sammanträde.
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Herr Pettersson, Per, uppläste en motion, N:o 7, om tillägg till 
mom. 1 i § 62 af Kong!. Maj:ts förnyade nådiga stadga angående 
folkundervisningen i riket den 20 Januari 1882.

Bordlädes.

Kammaren åtskildes kl. 1/2 2 e. m.

In fidem
A, von Krusensfjerna.

Fredagen den 25 Januari.

Kammaren sammanträdde kl. 1 e. m. och dess förhandlingar 
leddes af Herr vice Talmannen.

Justerades protokollet för den 18 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes Stats-Utskottets memorial N:o 1, med 
den till innevarande Riksdag af Fullmäktige i Riksgäldskontoret 
afgifna berättelse.

Företogs val af ytterligare tre suppleanter i Lag-Utskottet; 
och befunnos. efter valets slut, dertill hafva blifvit utsedde:

Herr Eriksson, Johannes, med 65 röster.
„ Söderberg » 54 „
„ Sandberg „ 50 „

Föredrogs och hänvisades till Lag-Utskottet Kongl. Maj:ts 
nedannämnda, den 24 i denna månad bordlagda propositioner till 
Riksdagen:



Fredagen den 25 Januari. Sb© 3.

l:o) med förslag till lag angående tillsyn å förmyndares för
valtning af omyndigs egendom;

2:o) med förslag till förordning angående rätt till betalning i 
visst fall för borgade varor;

3:o) med förslag till förordning angående kungörande af tiden 
för allmänna tingssammanträden i vissa domsagor samt för afslu- 
tande af ting;

4:o) med förslag till förordning angående förändrad lydelse af 
3, 58, 69, 88 och 89 §§ i Kongl. Maj:ts förnyade nådiga stadga om 
skiftesverket i riket den 9 November 1866;

5:o) med förslag till förordning angående förändrade bestäm
melser om prestexamen;

6:o) med förslag till förordning angående prestmöte; samt
7:o) med förslag till förnyad grufvestadga.

25

Föredrogs och hänvisades till Stats-Utskottet Kong!. Maj:ts 
nedannämnda, den 24 i denna månad bordlagda propositioner till 
Riksdagen:

l:o) angående beviljande af vissa förmåner för enskilda jern- 
vägsanläggningar;

2:q) angående virkesunderstöd för anläggning af jernväg från 
Luleå till norska gränsen;

3) angående försäljning af kronolägenheten Låstads qvarn
stensbrott i Bergs socken och Yadsbo härad af Skaraborgs län;

4:o) angående försäljning af indragna militiebostället Ture- 
holm eller Haapakylä N:o 13 i Norrbottens län; samt

5:o) angående anstånd med utkräfvande af kronans rätt till 
danaarf efter gästgifvaren O. Grönberg.

Föredrogs och hänvisades till Bevillnings-Utskottet Kongl. 
Maj:ts under gårdagen bordlagda proposition till Riksdagen angå
ende nedsättning i tullen å kaffe.

Föredrogs och lades till handlingarna Kongl. Maj:ts den 24 
innevarande månad bordfagda skrifvelse till Riksdagen i anledning 
af två vid sistförfluten riksdag beslutade lagförändringar.

Första Kammarens Prof. 1884. N:o 8. 3
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Föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet följande, under 
gårdagen bordlagda motioner:

N:o 3, af Friherre Klinckowström, med åtskilliga förslag be
träffande vissa delar af Kongl. Maj:ts vid innevarande riksdag 
afgifna proposition angående statsverkets tillstånd och behof; samt

N:o 6, af Herr Man/cell, om beviljande af ett anslag för åstad
kommande af utredning rörande expensmedlen.

Fredagen den 25 Januari.

Föredrogs och hänvisades till ett Tillfälligt Utskott den af 
Herr Pettersson, Per, afgifna, sistlidne dag bordlagda motion, N:o 
7, om tillägg till mom. 1 i § 62 af Kongl. Maj:ts förnyade nådiga 
stadga angående folkundervisningen i riket den 20 Januari 1882.

Föredrogs och godkändes Riksdagens kanslideputerades under 
gårdagen bordlagda memorial N:o 1. angående antagande af tjenste
man i Riksdagens kansli.

Herr Pettersson, Per, uppläste en motion, N:o 8, om ändring af 
3 punkten i 1 § af den vid gällande förordning angående bevill
ning af fast egendom samt af inkomst fogade instruktion för taxe
ringsmyndigheterna.

Hänvisades till Bevillnings-Utskottet.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Friherre Hierta 
under fjorton dagar från den 29 innevarande Januari.

Justerades nio protokollsutdrag för detta sammanträde, hvar
efter Kammaren åtskildes kl. 1/22 e. m.

In fidem
A. von Krusenstjerna.



Lördagen den 26 Januari, 27 N:o 3.

Lördagen den 26 Januari.

Kammaren sammanträdde kl. 1 e. m., och dess förhandlingar 
leddes af Herr vice Talmannen.

Anmäldes och bordlädes Banko-Utskottets memorial N:o 1, 
med öfverlemnande af Fullmäktiges i Riksbanken till Utskottet 
afgifna berättelse.

Herr vice Talmannen yttrade att han, efter samråd med Andra 
Kammarens Herr Talman, finge föreslå, att Lördagen den 2 näst
kommande Februari skulle anställas val af föreskrifvet antal revi
sorer och suppleanter för deltagande i den granskning, som under 
detta år skulle ega rum, af Statsverkets, Riksbankens och Riks- 
gäldskontorets tillstånd, styrelse och förvaltning äfvensom af Riks
bankens afdelningskontors förvaltning och räkenskaper.

Detta förslag godkändes.

Föredrogs och lades till handlingarna Stats-Utskottets under 
gårdagen bordlagda memorial N:o 1, med den till innevarande 
Riksdag af Fullmäktige i Riksgäldskontoret afgifna berättelse.

Herr Hallenborg uppläste en motion, N:o 9, angående pension 
för Justitieombudsmannen N. A. Fröman.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Herr Berg väckte en motion, N:o 10, om ändring af 18 kap. 
16 § Strafflagen samt om antagande af en lag rörande ansvar för 
misshandling af djur.

Bordlädes.



N:o 8. 28 Lördag®!! den 26 Januari,

Herr Stjernspetz uppläste eu motion, N:o 11, om anslag dels 
för undersökning rörande anläggning af en landsväg genom det 
inre af Norrland, dels för påbörjande af en sådan väg.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Herr Pettersson, Per, afgaf en motion, N:o 12, om ökadt bidrag 
af statsmedel till aflönande af folk- och småskolelärare.

Lades på bordet.

Herr Törnebladh väckte en motion, N:o 13, angående löne
förbättring för folkskolelärare och lärarinnor.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Friherre Ericson afgaf en motion, N:o 14, angående pension 
för Ofverstelöjtnanten E. H. Ströms enka.

Hänvisades till Stats-Utskottet.

Herr Wcern, Carl Fredrik, uppläste följande tre motioner:
N:o 15, angående tidigare afslutande af statsverkets räken

skaper;
N:o 16, om beviljande af ett extra anslag för uppköp af etno

grafiska föremål; samt
N:o 17, angående nedsättning af tullen på té.

Sistnämnda motion hänvisades till Bevillnings-Utskottet, hvar
emot de båda öfriga bordlädes.

Grefve Slrämfelt väckte följande två motioner:
N:o 18, om tillägg till 11 § i Kongl. förordningen angående 

förlagsinteckning den 13 April 1883; och
N:o 19, om aflåtande af skrifvelse till Kongl. Maj:t med begä

ran om utredning och förslag beträffande hvad som är att hänföra 
till fast eller lös egendom.



Lördagen den 26 Januari. 29 N:o 3.

Af dessa motioner blef den förra hänvisad till Lag-Utskottet, 
och den senare lagd på bordet.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades Herr Widmark, 
Carl Olof, under tre veckor från den 28 i denna månad och Grefve 
Mörner under lika lång tid från den 1 nästkommande Februari.

Justerades fyra protokollsutdrag för detta sammanträde, hvar
efter Kammaren åtskildes kl. 2 e. m.

In fidem
A. von Krus en stjerna.

Första Kammarens Prof. 2884 N:o 3. 4


